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Mødeaktiviteter 2009/2010
2009
13. marts Netværksmøde, Gentofte IQ
16. marts Udvalg for Praksis & Privat, København MK, PG
25. marts Bestyrelsesmøde, Odense MK, IQ, KC, PT, PG, LPJ
26.-28. marts Fagfestival,  Generalforsaml.  Odense MK, IQ, KC, PT, PG, LPJ
17. april Fagligt udvalg, København MK
24. april Bestyrelsesmøde, København MK, KC, PT, PG, SQ, LPJ
29. april Netværkskoordineringsmøde, Silkeborg IQ
2. maj LSU-konference for samarbejdsudvalgene MK
4. maj Landssamarbejdsudvalget (LSU), Kbh MK
15. maj Forsikringsmøde i Danske Fysioterapeuter MK
18. maj DF-møde, Tiltag forsikringsbranchen, Kbh. IQ
28. maj Arbejdsgr. vedr. udviklingsklinikker, Kbh MK
4. juni Kursus i ny hjemmeside, København PT, PG
15-16. juni Udvalg for Praksis & Privat, Værløse MK, PG
22. juni Fagligt udvalg, København MK
24-25. juni Bestyrelsesmøde, Middelfart MK, IQ, KC, PT, PG, SQ, LPJ
14. august Arbejdsgr. vedr. udviklingsklinikker, Kbh MK
31. august DF-møde om praktik på klinikker, Kbh. LPJ
11. september Politisk møde i Danske Regioner MK
22. september Fagligt udvalg, København MK
23. september Netværksmøde, Syddjurs Kommune IQ
26. september Planlægningsmøde, Fælles årsmøde, Kbh SQ
29.-30. september UPP, Årskonference for kontaktpersoner  MK, SQ
21. oktober Bestyrelsesmøde, København MK, IQ, KC, PT, PG, SQ, LPJ 
21. oktober Netværksmøde, Københavns Kommune IQ
11. november Fagligt udvalg, København MK
17. november Planlægningsmøde, Fælles årsmøde, Kbh SQ
18. november Netværksmøde, Horsens IQ
1. december Landssamarbejdsudvalget (LSU), Kbh MK
9. december Udvalg for Praksis & Privat, København MK, PG
10. december Fællesmøde med Mc.K-Idræt-MT-grupper MK, IQ, KC, PG, SQ, LPJ 
11. december Bestyrelsesmøde, København MK, IQ, KC, PT, PG, SQ, LPJ 

2010
11. januar Planlægning Fælles årsmøde, Telefonmøde SQ
26. januar Kontaktforum (fys.skolerne) LPJ
2. februar Bestyrelsesmøde, København MK, KC, PT, PG, SQ, LPJ
3. februar Fagligt udvalg, København MK
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10. marts Udvalg for Praksis & Privat, København MK, PG
18. marts Bestyrelsesmøde, Middelfart MK, IQ, KC, PT, PG, SQ, LPJ 
19.-20. marts Årsmøde,  Generalforsaml. Middelfart MK, IQ, KC, PT, PG, SQ, LPJ 

Indledning
Honorarnedsættelsen på vederlagsfriområdet i efteråret 2009 må siges at være den største 
begivenhed – ganske vist af negativ karakter – i det forløbne år. Vi må se i øjnene, at vores nye 
”arbejdsgiver” har mødt os med hård økonomistyring, og at KL har en anden kultur end Danske 
Regioner. KL står for selvstyre til kommuner og ønsker at blande sig så lidt som muligt i deres 
dispositioner. 

Overskridelsen af økonomiprotokollatet medførte en ny forhandlingsaftale parterne imellem. Det 
positive heri er, at kommunerne nu også skal levere oversigter over kommunale tilbud om 
vederlagsfri fysioterapi i regionen. Desuden skal der kikkes på mulige forskydninger mellem 
sektorerne som en evt. forklaringsmodel på overskridelserne. Endelig er der enighed om at få 
Følgegruppen for vederlagsfri fysioterapi i spil igen og få dem til at sætte skarpt på 
undtagelsesredegørelserne og på lægernes henvisningsmønster.

Fagligt Udvalg har via et bedømmelsesudvalg udpeget den første Udviklingsklinik i DK. Det er 
nyskabende og et godt signal at sende, at vi sætter fokus på evidens og implementering af kliniske 
retningslinier. Nakkeområdet bliver det første område, som skal belyses. Forhåbentlig bliver der på 
sigt penge til at nedsætte endnu flere udviklingsklinikker, gerne én i hver region, så det bliver 
naturligt for professionen at arbejde efter en given evidens. Bestyrelsen ser dette skridt som 
epokegørende og banebrydende for at få sat kvalitet og kvalitetsudvikling på dagsordenen i privat 
praksis.

OK-forhandlingerne står for døren. Vi skal selvfølgelig først og fremmest have kroner og ører på 
bordet, men vi må nok også se i øjnene, at der kan blive tale om andre ”goder” i form af 
kvalitetsudviklingsmuligheder. Spørgsmålet er hvilke incitamenter, der skal til for at få den 
praktiserende fysioterapeut til at arbejde med kvalitet? 

Det er ikke udfordringer, det skorter på. Bestyrelsen glæder sig til at tage del i arbejdet både 
omkring vederlagsfri fysioterapi og i arbejdet med at komme med baggrundsmateriale til de 
kommende OK-forhandlinger.

I forbindelse med samarbejdet med såvel formanden som med sekretariatet Praksis & privat vil 
bestyrelsen gerne rette en stor tak for gode og givtige diskussioner og faglig sparring.

Bestyrelsen i Praktiserende Fysioterapeuter i Danmark

Bestyrelsesarbejdet
I den forgangne periode har vi forsøgt at professionalisere bestyrelsesarbejdet væsentligt. Vi har i 
højere grad arbejdet med målsætning og handleplan for året. På vores dobbeltmøde havde vi 
indkaldt de to suppleanter for at diskutere og nuancere den opstillede handleplan. Bestyrelsesmødet 
i februar dette år bød på en evaluering af ovennævnte; en vurdering af de enkelte punkter på, om vi 
kunne godkende vores indsats. Det synes vi, at vi kunne.
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På bestyrelsesmøderne i København har vi et fast punkt på af 1 times varighed, hvor vi enten får 
besøg af Johnny Kuhr, Esben Riis eller en anden fra huset relevant person. Vi opstiller altid en 
dagsorden for dialog med vores gæster. Det er en god måde både at dele viden på, at sparre og at 
sprede information på. Bestyrelsen tillægger disse småmøder stor værdi.

Overenskomst 2010
Èt af elementerne i vores handleplan var at få opstillet krav til den kommende 
overenskomstforhandling. Kravene har tidligere kunnet læses i en nyhedsmail, men for en reminder 
oplistes de her. De er ikke opstillet i prioriteret rækkefølge:

• Krav om flere penge til Fagligt Udvalg
• Krav om flere penge til de regionale kvalitetsudviklingspuljer
• Krav om en personlig kursuskonto til yderne
• Krav om at neurologiske patienter med f.eks. kognitive problemstillinger, skal have bedre 

tidsrammer for behandling – evt. via et projekt
• Krav om praksiskonsulenter i alle regioner
• Krav om generel bedre honorering
• Krav om en barselsfond med øvrige selvstændige erhvervsdrivende
• Krav om fjernelse af max. 20 behandlinger pr. år for patienter med vederlagsfri fysioterapi, 

alternativt hæve grænsen til et mere realistisk niveau
• Krav om at opfølgende træningsterapi ikke skal tælle med i antal individuelle 

behandlingsgange
• Krav om øget indbetaling til Praksisfonden
• Krav om midler til honorering af fagpolitisk arbejde 
• Krav om tilknytning af fysioterapeuter med specialistkompetencer til klinikkerne

Kravene er indsendt til ”Udvalg for Praksis & Privat”, som er det udvalg, der i sidste ende 
forhandler kravene hjem. Bestyrelsens prioritering gik på, at vi mødte op til opstillingsmøderne, 
fremkom med PF´s krav og var aktive i debatten. Denne opgave gjorde i år, at vi fravalgte 
temamøderne.

Mange af kravene er tilgodeset i Danske Fysioterapeuters samlede krav. Den første udveksling af 
krav sker i april måned. Herefter er der faste møde-aftaler med modparten hen over sommeren, 
inden den egentlige forhandling finder sted i oktober. 

Konflikt på det vederlagsfri område
”Aktionen” på det vederlagsfri område har været til diskussion både blandt vores medlemmer og 
blandt os i bestyrelsen. Hvad var meningen? Satte vi ikke os selv i et dårligt lys over for 
patienterne? Hvad med det fremtidige samarbejde med kommunerne? Ja, en lang række spørgsmål 
rejste sig.

Bestyrelsen har diskuteret såvel Dansk Fysioterapeuters håndtering af aktionens forløb som vores 
egen udmelding til medlemmerne omkring sagen. Fraktionsbestyrelsen kunne have ønsket sig en 
orientering om sagen på et tidligere tidspunkt i håb om, at en sådan orientering kunne have 
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kvalificeret diskussionen og indholdet af aktionen. Èt er at ønske sig noget, et andet er hvor 
realistisk ønsket kan være. I en forhandlingssituation er det ofte således, at man må holde kortene 
tæt til kroppen for ikke at ødelægge en mulig løsning. Det var det, som gjorde sig gældende her, 
hvorfor en tidligere udmelding til medlemmerne ikke var mulig.

Vi vil her gentage vores opfordring til dialog med kommunerne fra en tidligere nyhedsmail, idet det 
er lige aktuelt. Samtidig ser vi frem til på Generalforsamlingen at høre om jeres erfaringer fra 
hverdagen på netop dette område:

Bestyrelsen vil opfordre til, at alle vores medlemmer får skabt en dialog lokalt med såvel patienter, 
det lokale Handicapråd, lokale afdelinger af Danske Handicaporganisation o.l. med henblik på at 
give en orientering om, at der fortsat eksisterer udfordringer og problemer på vederlagsfri 
fysioterapi området.

Dialogen skal have til formål at få patienterne og lokalafdelingerne bevidstgjort om, at der fortsat 
eksisterer problemer med at få sat den faglige vurdering i højsædet i ordningen. Kampen for at få 
italesat, at det er den faglige vurdering af behandlingsbehovet, som skal være afgørende for 
rammerne af ordningen og ikke den nuværende økonomiramme, eksisterer fortsat. Brug jeres 
netværk til at få diskuteret situationen, få lagt en plan og grib så til handling, da det i høj grad er 
patienterne og deres organisationers kamp at få påvirket myndighederne på området.

Èt af forhandlingspunkterne i aftalen er, at….” der bør indledes en systematisk dialog mellem 
kommune og praktiserende fysioterapeuter om de særligt behandlingskrævende patienter, som har 
valgt at få deres vederlagsfri fysioterapi i praksissektoren.”
Det lægger ligeledes op til, at vi i netværkene får aftalt en strategi for samarbejde med kommunerne 
-  netop med patienten i fokus. 

Det er samtidig blevet præciseret fra Ministeriet for Sundhed og Forebyggelse, at selv om 
myndighedsansvaret for den vederlagsfri fysioterapi er overgået til kommunerne så betyder det 
ikke, at kommunerne skal se opgaven som en kommunal sundhedsopgave, på samme måde som 
genoptræning blev det med ændringen af Sundhedsloven som trådte i kraft den 1. januar 2007.
PF´s fornemmelse er, at mange af jer har en rigtig fornuftig dialog med kommunerne omkring V.F., 
og at kommunerne langsomt ”retter ind”.

Forsikringsområdet for praktiserende fysioterapeuter
I maj sidste år var PF repræsenteret på et møde i Danske Fysioterapeuter med det formål at lægge 
op til en evaluering af PKA+ forsikringen på henholdsvis erhvervsudygtighedsordningen (e-
ordningen) og på pensionsopsparingsordningen (p-ordningen).
Danske Fysioterapeuter har på sekretariatsplan haft et møde med et uvildigt mæglerfirma, som 
rådgiver om forsikringsforhold. Sekretariatet tilrettelægger på dette tidspunkt en evaluering af 
forsikrings- og dækningsbehovet, og at denne skal varetages af det uvildige mæglerfirma.
Grundet manglende personale i Praksis & Privat`s juridiske afdeling er der ikke sket mere i sagen. 
Vi afventer yderligere tiltag hen over foråret.
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Forsikringsområdet som udviklingsområde for praksissektoren
I samarbejde med Danske Fysioterapeuters sekretariat har vi igennem længere tid afholdt møder 
med henblik på at få udviklet innovative ydelser for praksissektoren, som efterspørges og honoreres 
af forsikringsselskaberne, samt at effektivisere afregningsmetoderne med selskaberne.
Vi har i fællesskab med Danske Fysioterapeuters sekretariat mange gode idéer til produktudvikling 
på området.
Der har løbende været afholdt drøftelser mellem Forsikringsselskabernes Brancheorganisation og 
Danske Fysioterapeuters sekretariat, men på grund af manglende personale i sekretariatet er der 
desværre ikke sket de helt store fremskridt på området her i 2009.
Vi har presset på fra fraktionens side for at få sat gang i den videre udvikling på dette område, som 
er yderst vigtig for hele praksissektoren – både for praktiserende med og uden ydernumre.

Fagfestival 2009
Fraktionen af Praktiserende Fysioterapeuter deltog i Danske Fysioterapeuters Fagfestival med en 
stand. Det gav bestyrelsen en god mulighed for at møde mange kolleger til en snak om både 
praksissektoren og vores fraktion.
For at få et bedre indblik i, hvad vores medlemmer mener, vi bør arbejde med fremover, havde vi 
udlodet et wellness ophold på Comwell som præmie.

Den opfordring efterkom rigtig mange. Vi modtog 52 meget forskellige forslag til kommende 
aktiviteter, hvoraf vi trak lod blandt de 25 bedste. Karen Thøgersen vandt lodtrækningen med et 
forslag om at få bedre vilkår for psykosomatisk behandling ind i vores overenskomst med 
Regionernes Lønnings- og Takstnævn. Den opgave er vi gået videre med i Udvalget for Praksis & 
Privat, som står for overenskomstforhandlingerne.
Besvarelserne spændte lige fra at arbejde for at forbedre arbejdsmiljøet på klinikkerne til at bedre 
kommunikationen med kommunerne. Særligt at bemærke var de mange besvarelser fra 
fysioterapeuter i andre sektorer, som udtrykte ønske omkring bedre komunikation med 
praksissektoren.

På standen var det også muligt at melde sig ind i fraktionen, den mulighed greb 15 kolleger, 
muligvis med udsigt til at vinde en I-pod!
Alt i alt var fagfestivalen en fantastisk oplevelse med masser af faglig inspiration og rigtig mange 
gode fagpolitiske diskussioner.

Sekretærkursus 2010
PF har afholdt sekretærkursus i 2006, 2007 og i 2008. Bestyrelsen har taget den beslutning, at vi 
afholder kursus for vores sekretærer hvert andet år og af én dags varighed. Desuden har der været et 
stort ønske fra sekretærerne om, at de på kursusdagen kan få et par times dialog for sig selv. Det 
finder vi ganske rimeligt og sætter dette ønske ind som et fast indslag på kursusdagen.

I år afholdes sekretærkursus på Byggecentrum i Middelfart d. 19. maj fra kl. 9.00 – 17.00.
Emner, der vil blive sat fokus på, er:

- Sekretæren som sælger
- Håndtering af den vanskelige patient/bruger
- Sundhedssektorens struktur med fokus på overenskomstens partnere – hvordan er vi i 

praksis placeret – hvilke samarbejdspartnere har vi
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Vi får mange henvendelser fra sekretærer rundt i landet, og vi ligger også inde med rigtig mange e-
mail adresser, som sekretærerne har et stort ønske om, at vi vil sende kursustilbud til.
Vi vil gerne på Generalforsamlingen høre jeres mening om, at vi sender PF´s kursustilbud direkte til 
sekretærerne. For de klinikker som har overenskomst med HK, har man jf. §25 stk.4, ret til 
minimum 2 dages betalt relevant efter- og videreuddannelse per år, herunder selvvalgt uddannelse, 
hvis man som sekretær på klinikken har minimum 6 måneders anciennitet.

Temadag for lejere
I løbet af året har vi arbejdet på at arrangere et kursus kun for lejere og eventuelt for ansatte. Der er 
blevet diskuteret forskellige emner for kurset, samt økonomi og geografi. Vi forventer nu at 
arrangere det samme kursus både i øst og vest i efteråret 2010. 

Emnet/emnerne er endnu ikke fastlagt endeligt, men vi arbejder med følgende:
Forhandlingsteknik - Primært i forbindelse med lejerkontrakt, tilknytning af eget ydernummer til 
eksisterende klinik og køb af partnerskab i en klinik.
Regnskab og økonomi - Hvordan får du overblik over din økonomi, hvordan får du lavet regnskab.
Interkollegial kommunikation - Blandt andet konflikthåndtering, faglig og social sparring. 
Patient kommunikation - Herunder håndtering af vanskelige patienter.
I forbindelse med generalforsamling og årsmødet indsamles yderligere information om, hvad der 
kan have lejernes interesse. 

Kursus for nye klinikejere
Helt tilbage fra sidste Repræsentantskabsmøde havde PF et ønske om, at nye klinikejere – identisk 
med nye ledere på det offentlige område - skulle have mulighed for at få et gratis kursus omkring 
det at blive leder af en virksomhed. Det blev inden Repræsentantskabet gjort muligt grundet 
forskellige puljer. Kurset er afholdt af Danske Fysioterapeuter, men ca. 20 deltagere. Dejligt!

Den Danske Kvalitetsmodel
I det offentlige sundhedssystem i Danmark vurderes kvalitet via Den Danske Kvalitetsmodel. Den 
er ikke nået til praksis endnu, men da modellen udvides gradvis til også at omfatte de sektorer, som 
indgår aftaler med det offentlige sundhedsvæsen, er det vigtigt allerede nu at indtænke elementerne 
herfra i en kvalitetsstrategi for praksis.
I et større perspektiv er det problematisk, at der ikke findes data, som kan belyse kvaliteten af 
sundhedsvæsenets ydelser i den primære sundhedssektor. For fysioterapipraksis er det problematisk, 
at kvaliteten af vores kerneydelser ikke kendes. Bestyrelsen er af den overbevisning, at en 
systematik og en strukturering af denne kvalitet er med til en sikring af, at der ikke sker hverken 
over- eller underbehandling.

Opgaven med at implementere Den Danske Kvalitetsmodel er lagt i hænderne på Fagligt Udvalg. 
Jf. Landsoverenskomsten om Fysioterapi § 9A. I anmærkninger til § 9A, hedder det sig, at Fagligt 
Udvalg skal:
”foretage indledende overvejelser om implementering af Den Danske Kvalitetsmodel i  
fysioterapipraksis”

Det er en stor opgave på nationalt niveau. Vores opgave som Fraktion i dette spil er at komme med 
bidrag og give høringssvar. Fraktionen er i direkte dialog med det nævnte udvalg via vores 
repræsentation.
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Akkreditering
Akkreditering er en metode til kvalitetsudvikling af organisationen. Det er et godt ledelsesværktøj. 
Akkreditering kan defineres som en proces, hvor et eksternt og anerkendt organ evaluerer, hvorvidt 
en organisation lever op til et sæt af fælles standarder. Den giver en formel anerkendelse af, at 
fagpersoner og organisationer er kompetente til at udføre deres opgave. Akkreditering sikrer ikke 
den faglige kerneydelse, men snarere alle de forhold, der befinder sig uden for, altså 
periferiydelserne. Kort sagt, akkreditering:

- Opsætter et spejl for organisationen
- Giver et sæt af mål, der skal være opfyldt

Denne opgave er også en national opgave, hvor fraktionen kan give indspark og høringssvar. PF har 
allerede været i dialog med faglig afdeling i Danske Fysioterapeuter for en indledende snak om, 
hvordan vi kommer i gang – kommer videre.

I vores hverdag kunne brug af standardkontrakter, brug af hjælpepersonale, brug af ansatte 
fysioterapeuter (§ 17) f.eks. være genstandsfelter i en akkreditering.

Møde med fagfora
I december måned 2009 afholdte bestyrelserne i Fagforum for Manuel Fysioterapi, Fagforum for 
Mekanisk diagnostik og Terapi, Fagforum for Idrætsfysioterapi og Fraktionen for Praktiserende 
Fysioterapeuter i Danmark et fælles møde med henblik på at drøfte eventuelle fælles initiativer på 
følgende områder:

• Stimulering af dannelsen af faglige / videnskabelige selskaber

• Hvordan rejses der flere penge til kvalitetsudvikling indenfor fysioterapiområdet

• Hvordan fastholdes specialistkompetencerne i praksissektoren

• Det kommende fælles Årsmøde i marts 2010

Mødet afslørede en lang række af fælles holdninger i de 4 bestyrelser, som vil kunne danne 
grundlag for frugtbare initiativer fremover – både i regi af de enkelte fagfora og i fraktionen samt i 
fællesskab mellem de 4 organisationer. 
Endvidere luftedes tanken om tiden ikke er ved at være moden til at indføre et obligatorisk 
basisår/turnusår for fysioterapeuter, som ønsker at virke som selvstændig fysioterapeut. 

Studerende i praktik på klinikker
Siden repræsentantskabet i efteråret 2008 vedtog vores forslag, om at pålægge hovedbestyrelsen at 
arbejde for bedre muligheder for, at fysioterapeutstuderende kan komme i praktik på klinik, har 
Praktiserende Fysioterapeuter arbejdet for, at der sker noget i sagen. Fraktionen har deltaget i møder 
med repræsentanter fra skolerne (Kontaktforum) og møder med Danske Fysioterapeuter.

Fraktionen har også forsøgt at analysere dele af økonomien og hvilke øvrige barrierer, der kan være 
for, at klinikkerne tilbyder praktikpladser.
 
En arbejdsgruppe under Danske Fysioterapeuter bestående af interessenter på området har drøftet en 
række aspekter i forhold til etablering af klinisk undervisning i privat praksis. Gruppen er kommet 
med en række forslag, bl.a. muligheden for at etablere finansiering af diplomuddannelse for kliniske 
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underviser og øget kapacitet via OK til klinikker, der varetager klinisk undervisning.

Fraktionen har også været i dialog med Fraktionen af kliniske undervisere om kvaliteten af den 
kliniske undervisning på klinikkerne. De ønsker bl.a. at sikre gode arbejdsvilkår for de kliniske 
undervisere på klinikkerne.

For nogle skoler har en målrettet indsats betydet, at man efterhånden føler sig godt dækket ind med 
praktikpladser på klinikkerne. På landsplan vil man nu afdække sektorfordelingen i den samlede 
kliniske undervisning fordelt på sygehuse, kommuner, fysioterapiklinikker og specialinstitutioner 
med henblik på at få faktuel viden om, hvordan forskellige sektorer er repræsenteret i den kliniske 
undervisning.

Fraktionen vil fortsætter med at sætte emnet på dagsordenen, og holde Danske Fysioterapeuter fast 
på at fortsætte indsatsen, så vi sikrer at fremtidens nyuddannede fysioterapeuter er klar til 
udfordringerne på landets fysioterapiklinikker. 
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